


 (١)مرفق 
 برنامج التميز البحثي متعدد التخصصات

 

 مقدمة

اتجهت العديد من الجهات العلمية والاكاديمية نحو برامج حديثة متعددة التخصصات وبينية وعابرة 

بدأ الاتجاه نحو الابحاث  ٥١٠٢ففي عام . والمجتمعات المحلية فيما بين الجامعة والصناعة للتخصصات

جد حلول تعالج أو تعلوم شتى لكي  متعددة بين في موضوعاتوتشارك متعددة التخصصات والتي تساهم 

 .تحصص واحد فقطيمكن معالجتها بشك  كاف من قب   سئللة أو مشاك  ملحة لالأ

تقديم برنامج تدريب ي ذلك سئعت وزارة التعليم العالي والبحث العلمي بالتعاون مع بنك المعرفة المصرل 

أيضًا ذلك متعدد التخصصات في الجامعات المصرية والعلمي لتعزيز البحث وشام  لبناء القدرات 

، بما في ذلك تحقيق أهداف التنمية يمصرالفي المجتمع  تحدياتتعزيز تكام  البحوث وتنفيذها لمعالجة ل

 . المستدامة

 ((competency-based learningالمهارات على في هذا البرنامج تعتمد طرق التعليم والتعلم 

ترسئيخ المعرفة من المشاريع الحالية لبناء كفاءات جديدة والمشاركة في في من خبرة المشاركين  للاسئتفادة

من شأنها أن تقدم تأثيرًا عملياً فورياً على أهداف التنمية المستدامة في والتي  المهنية الممارسئاتواقع 

 .المصري المجتمع

 

  أهداف البرنامج
مارين التو العلميمحتوى التقديم  إلىالجلسات التفاعلية عبر الإنترنت  يهدف هذا البرنامج من خلال

الفردي  يجمع بين العم  داخ  البرنامجوخلال هذا البرنامج يكون إطار العم  . عملية اتومناقش

تقييم ويتم . وتطبيقاتها في نماذج واقعية مراجعة الادبيات تشم والتي جلسات الحية ال داخ والجماعي 

 ومديالمعرفية والعملية  المهاراتنتائج محددة بمقاييس جميع الاعمال المقدمة من الملتحقين من خلال 

 . للملتحقينالفعالة  المشاركة

سئلسلة من وحدات التعلم عبر الإنترنت، مع أنشطة فردية وجماعية، تركز  هذا البرنامج التجريبييقدم 

في الجدول الزمني  كما هو موضح أدناه)على تطوير الكفاءات الأسئاسئية للبحوث متعددة التخصصات 

الحكومية، وردود فع  أصحاب المصلحة  السياسئاتبناءً على أهداف النمو الاقتصادي، ( للبرنامج

سئيختتم البرنامج بعروض تقديمية فردية تسلط الضوء على . ة الخبراء الدوليينالمصريين، واسئتشار

 . التطبيق العملي لمفهوم أو طريقة لمشاريع واقعية

 

 ومديري البرنامج المحاضرون
كبار الخبراء من بدعوة  Knowledge Eلضمان أفض  محتوي علمي لهذا البرنامج سئوف تقوم منظمة 

 كارينوبامير  جابري وقد تم الاتفاق مع . مخرجات هذا البرنامج وادارةلتصميم جميع أنحاء العالم 

قديم مدخلات لت Knowledge E في شركة (المعرفة والاسئتراتيجيإدارة تخطيط  خبراء)أندرسئون 



يجب أن تشم  الأدوار الرئيسية للخبير مراجعة وتوصية قادة . اسئتراتيجية شاملة للتنفيذ الناجح للبرنامج

، وتصميم تقييمات ات المتوقعة من هذا البرنامجوالتوصي البرنامجالفردية، ومراجعة محتوى ورش العم  

  .المشاركين

 

 الملتحقين بالبرنامج
 :يتوافر لديهم خلال الفترة المحددة لاختيار المرشحين ممنلهذا البرنامج المتقدمين يتم اختيار 

 إظهار مدي القدرة على التفكير بعمق والعم  بحماس  .٠

  القدرة على نشر المعرفة المكتسبة .٥

 (والتحدث الكتابة الأكاديمية)الطلاقة في اللغة الإنجليزية  .3

 في الوقت المحدد كافة المتطلباتوتقديم الالتزام بإتمام  .4

متعددة  ممن لديهم خبرة في العم  في المجالات خبرة في البحث الجماعي، ويفض  أن يكون ذلك .٢

 التخصصات

 خلال البرنامج آو مشاك  اجتماعية آو بيلية تعوق العم عدم وجود أي معوقات  .6

 الشهادات الممنوحة
 :فقط عند تحقق جميع البنود التالية تمنح الشهادة

 أو أعلى ٪٥٢حضور بنسبة  •

 ،والتفاع  مع أقرانهم ،بشك  فعال المحاضرينالتعام  مع و المشاركة النشطة في جميع التمارين •

التمارين والمناقشات اسئتكمال والجيدة القراءة يعكس  إتمام جميع الدورات بشك  مرض •

 .والمجموعات الصغيرة

 

 تقديم الطلبات واختيار المشاركين
 التقديم لهذا البرنامجالمهتمون ب

باحثين المصريين الذين يجرون ويقودون الأبحاث على جميع أنواع المشاك   يمكن أن يتقدم لهذا البرنامج

المجتمعية والبيلية المعقدة للتقدم إلى برنامج التميز البحثي متعدد التخصصات لتحسين مهاراتهم 

فرد مع مراعاة شروط الملتحقين بالبرنامج  3١يزيد عن  لابحيث  ويصبحوا قدوة وموجهين لمؤسئساتهم

 . يمقب  التقد

، ين الراغبون في التقدم لهذا البرنامجعلى الرغم من عدم وجود قيود محددة على المستوى الوظيفي للباحث

، العم  الجماعييثبت أن لديه خبرة سئابقة في البحث القائم على  ملفان يجهز قدم تيجب على ك  م

ن أج  ضمان أسئاس متعددة التخصصات، م لديه سئابقة خبرة في العم  بأبحاث وويفض  أن يكون ذ

 .مشترك للخبرة داخ  مجموعة المشاركين

تركز على مشكلة )سئيكم  المشاركون التمارين لتطبيق مفاهيم وطرق جديدة على أحد مشاريعهم الخاصة 

يجب أن يكون المشاركون واضحين في تطبيقهم حول المشروع الذي ينوون (. اجتماعية أو بيلية معقدة

 .اسئتخدامه أثناء البرنامج

ات مجموعة كبيرة ومناقشل اتسئيعم  المشاركون في البرنامج بشك  وثيق معًا على خلال مناقش

يتُوقع من الباحثين أن يكونوا متعاونين ومتعاونين . مجموعة صغيرة ومراجعة النظراء للعم  الفرديل



شر ونق  في نيجب على المتقدمين إظهار توجههم التعاوني وقدرتهم على مشاركة . قرانهملأوداعمين 

 .المعرفة المكتسبة داخ  مؤسئستهم

 التقديم خطوات

 المرفق نموذج الطلب طلباً عبر النموذج الإلكتروني الذي يتطلب معلومات تتضمن الباحثينيقدم  . ٠

 .هنا

https://docs.google.com/forms/d/17V04EFohAr34JT7gpBpFDOCU90QkmqIxIdcCmIhf_Ao/vi
ewform?edit_requested=true 

 يشرح( كلمة ٢١١)بيان شخصي . ٥

 ،لماذا يريدون المشاركة في البرنامج 

  فريق،العم  ضمن خبرتهم البحثية القائمة على 

  التي يقترحون العم  عليها،المشكلة المجتمعية أو البيلية المعقدة المحددة 

 ،كيف يتوقعون تطبيق ونشر المعرفة المكتسبة 

  ،المهارات أو الصفات أو الخبرة التي يمكنهم المساهمة بها في التعلم الجماعي أثناء البرنامج 

 موافقتهم على اسئتكمال جميع الأنشطةو 

 لجنة التحكيم 

 :منمشكلة الاختيار لجنة المقدمة سئوف يتم عرضها وتقييمها من قب   الطلبات

 ممثلي وزارة التعليم العالي والبحث العلمي  •

 المصري بنك المعرفة  •

 .دورات التميز البحثي متعدد التخصصاتمحاضري قادة  •

•  

 المهمة والتوقيتات الجدول الزمني

 ٠٥البرنامج بالكام  تقريباً على مدى  تقديمسئيتم  ظروف المصاحبة لفيروس كرونا المستجدلنظرًا لـ

 نسئاعات ك  أسئبوعي 3 ةمدل)أيام الأربعاء  90:09سئتبدأ الجلسات الحية الساعة . عبر الانترنت أسئبوعًا

سئتقام أنشطة إضافية في نظام إدارة التعلم عبر الإنترنت (. نقاشات جماعية صغيرة لمدة سئاعة واحدةيليها 

(Moodle .)المواعيد المحددةسئعة الإنترنت الكافية في من تأكد اليجب على المشاركين و. 

 

 المهمة التوقيتات

 اظهرً  ٠٥:١١الساعة  ٥١٥١أغسطس  ٥3الأحد  للتقديم الموعد النهائي

/ واخطارهم بالقبول مشاركًا الثلاثيناختيار 

 :الرفض

 ٥١٥١سئبتمبر  6الأحد 

 .٥١٥١سئبتمبر  ٠6الأربعاء  البرنامجتاريخ البدء 

https://docs.google.com/forms/u/0/d/17V04EFohAr34JT7gpBpFDOCU90QkmqIxIdcCmIhf_Ao/viewform?edit_requested=true
https://docs.google.com/forms/d/17V04EFohAr34JT7gpBpFDOCU90QkmqIxIdcCmIhf_Ao/viewform?edit_requested=true
https://docs.google.com/forms/d/17V04EFohAr34JT7gpBpFDOCU90QkmqIxIdcCmIhf_Ao/viewform?edit_requested=true


 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 ٢٠٢٠ ربمــــــــتبس٢٠٢٠ سطسغأ – ویلوی

 رایتخاو میدقتلا
نیمدقتملا

  :ىلولأا ةیسیردتلا ةدحولا
 ةماع ةرظن•
 ةیسیئرلا تانوكملا•

 ددعتم جمانربلل
تاصصختلا

:ةیناثلا ةیسیردتلا ةدحولا  
 ءازجأ عیمجت•

 تلاكشملا  دیدحت•
 رطأ لخاد اھعضوو

 باحصأ دیدحت•
جئاتنلاو ةحلصملا

:ةثلاثلا ةیسیردتلا ةدحولا  
 قیرف نمض لمعلا•

 قرط دیدحت•
 لعجی امم ،ةكراشملا
ةلاعف ةكراشملا

 ٢٠٢٠ ربوـــــــــــــــــــــتكأ

 :ةعبارلا ةیسیردتلا ةدحولا
  لماكتلا طاقن دیدحت•

 اذھ قیقحت قرط•
لماكتلا

٢٠٢٠ ربـــــــــــــــــــــــمفون

 :ةسماخلا ةیسیردتلا ةدحولا
 قورف دیدحت•

  رییغتلا مھف•
 ثحبلل لاعفلا ریثأتلا بیلاسأ•

تاصصختلا ددعتم

٢٠٢٠ربــــــمسید

  ةسداسلا ةسیبردتلا ةدحولا

 ةدافتسملا سوردلا•
  ةیلاتلا تاوطخلا•
 عیراشملا ىلع قیبطتلا•

ةیقیقحلا



 :٢مرفق 
  

 

 

Interdisciplinary Research Excellence:  
21st Century Competencies for Achieving Complex Sustainable Development Goals 

2020 Pilot Programme Overview  
 

Introduction  
The future of academic scholarship is 

i e di ci i a . I  2015, Na e  

special issue on interdisciplinary 

research began with an editorial saying, 

The be  i e di ci i a  cie ce 

comes from the realization that there 

are pressing questions or problems that 

cannot be adequately addressed b  e e f  j  e di ci i e.  

Knowledge E and the Egyptian Knowledge Bank (EKB) are pleased to offer a 

comprehensive capacity-building training programme to strengthen 

interdisciplinary research in Egyptian universities and to advance research 

integration and implementation in society to address complex real-world 

problems in Egypt, including achievement of Sustainable Development Goals.  

 

Pedagogical Overview  
Teaching and learning methods are competency-based and driven by 

principles of adult learning: leveraging participant experience and current 

projects to build new competencies, co-create knowledge, and produce 

tangible, collaborative work products that will offer immediate practical 

impact on sustainable development goals in the Egyptian context.  

 

Interactive live sessions online will combine expert content delivery with 

hands-on practical exercises and discussion. Individual and group work 

between live sessions will use written assignments and peer review to build 

towards individual presentations demonstrating application of a selected 

concept or method to advancing the practical work and priorities of 

participants. Assessment will include measures of cognitive and practical 

competency outcomes in assignments and participation requirement. 

 

 

Programme Timeline 
This pilot programme will deliver a series of online learning modules, with individual and group activities, focused on developing core competencies for 

interdisciplinary research (as outlined below) based on economic growth goals, governmental mandates, key Egyptian stakeholder feedback, and international 

expert consultation. The programme will conclude with individual presentations highlighting practical application of a concept or method to real-world projects. 

 

 

July-August 

Module 1: General 

overview - Key ingredients 

of interdisciplinary research October 

Module 3: Working together 

 Methods for participation, 

making participation work well November 

Module 5: Making a difference 

 Understanding change, methods 

for effective influence of research December 

       

Participant 

Application & 

Selection  

September Module 2: Assembling the pieces 

 Framing problems, identifying 

stakeholders & outcomes 

October Module 4: Integration – 

Identifying what to integrate, 

methods for integration 

November  Module 6: Lessons 

learned & next steps  

Application to real projects 
 

 

 



 

 

 

 

Course Leaders & Expert Programme Supervision 
To ensure the best possible content and session delivery, Knowledge E will engage top experts from around the world to deliver the outlined  

workshops. We have engaged a top international professional, Professor Gabriele Bammer, to provide comprehensive strategic input for the successful 

execution of the programme. The e e  e  e  ha  i c de e ie  a d ec e da i  f i di id a  h  eade , e ie  a d ec e da i  

of course content, and design of participant assessments. Caryn Anderson, K edge E  T ai i g & S a eg  E e , ha  c ab a ed i h P f. Ba e  

since 2003 on a variety of projects related to interdisciplinary excellence. She will coordinate the programme and lead selected modules. 

 

 

Gabriele Bammer, PhD 
Professor, National Centre for Epidemiology and Population Health, Research School of Population Health, 

ANU College of Health and Medicine, Australian National University  

Professor Gabriele Bammer is developing the new discipline of Integration and Implementation Sciences (i2S) 

to improve research strengths for tackling complex real-world problems through synthesis of disciplinary and 

stakeholder knowledge, understanding and managing diverse unknowns, and providing integrated research 

support for policy and practice change. Her work is described in Disciplining Interdisciplinarity: Integration 

and Implementation Sciences for Researching Complex Real-World Problems (ANU E Press, 2013). She runs 

the Integration and Implementation Insights (i2Insights) blog and convenes the Global Network for Research 

Integration and Implementation. She is a Fellow at the Institute for Advanced Sustainability Studies in 

Potsdam, Germany (2019-20), an ANU Public Policy Fellow, an inaugural Fulbright New Century Scholar 

a a. She  ha  he d i i i g a i e  a  Ha a d U i e i  J h  F. Ke ed  Sch  f G e e  

(2001-14) and the National Socio-Environmental Synthesis Center at the University of Maryland (2015-18).  

 

Caryn Anderson 
Training & Strategy Expert, Knowledge E;  

Associate Editor, Library and Information Science 

Research 

Caryn Anderson has worked globally since 2009, especially in 

the Middle East & South Asia, to strengthen civil society 

capacity through improving research & education excellence. 

She has been engaged with the Integration & Implementation 

Sciences (i2S) team and the i2S global network since 2003, 

while completing her Master of library & information science at 

Simmons University, where she served as Doctoral Studies 

Programs Manager and teaching faculty. From 2008-2009 she 

was Integration Research Manager for the ARC Centre of 

E ce e ce i  P ici g a d Sec i  I eg a i  a d 

Implementation research programme. 

 

Participant Attributes & Commitment 
 

Applicants will demonstrate: 

1. Passionate display of growth mindset  

2. Proof of capacity to spread knowledge gained 

3. English fluency (spoken & academic writing) 

4. Commitment to complete all requirements 

5. Experience in team-based research, preferably of 

an interdisciplinary nature 

6. A specific complex societal or environmental 

problem to work on through the programme 

Certificate requirements:  

1. Attendance of 85% or higher 

2. Active participation in all exercises, 

engagement with course leaders, 

and interaction with peers 

3. Satisfactory completion of all course 

reading, exercises, small group 

discussions and assignments 

Technology & Schedule: 

Due to COVID-19, the entire programme will be 

de i e ed i a  e  12 ee . Li e e i  i  

begin at 0930 on Wednesdays (3-hour sessions every 

other week, 1-hour small group discussions on alternate 

weeks). Additional activities will take place in an online 

learning management system (Moodle). Participants 

must confirm adequate internet capacity at the 

scheduled times. 



 

 

 

  

Participant Application & Selection Process 
 

Capacity and Composition 

Egyptian researchers conducting and leading research on all kinds of complex societal and environmental problems are encouraged to apply to the 

Interdisciplinary Research Excellence programme to improve their skills and become role models and mentors for their institutions. No more than 30 

participants will be accepted for this pilot program. 

 

While there is no specific restriction on the career level of researcher, each applicant must demonstrate that they have previous experience with team-

based research, preferably of an interdisciplinary nature, in order to ensure a common foundation of experience within the cohort of participants.  

 

Individual participants will complete exercises to apply new concepts and methods to one of their own projects (focused on a complex societal or 

environmental problem). Participants must be clear in their application about what project they intend to use during the programme.  

 

Programme participants will work closely together on all aspects of the programme through large group discussion, small group discussion, and peer 

review of individual work. Researchers will be expected to be engaged, collaborative, respectful, and supportive of their peers. Applicants must 

demonstrate their collaborative orientation and their ability to share the knowledge gained within their institution.  

 

Application Process  

1. Individuals submit an application via the ONLINE FORM that requires information including:  

o Application Form  

o Current CV  

o Personal statement (500 words) explaining  

 why they want to participate in the program, 

 their team-based research experience,  

 the specific complex societal or environmental problem that they propose to work on, 

 how they anticipate applying and disseminating the knowledge gained, 

 skills, qualities or experience they can contribute to group learning during the programme, and 

o their agreement to complete all activities  

o Deadline: Sunday, 23 August 2020, 1200 noon 

2. Applications reviewed by selection committee including representatives from the Ministry of Higher Education and Scientific Research, Egyptian 

Knowledge Bank, Knowledge E, and the Interdisciplinary Research Excellence course leaders. 

3. 30 participants will be selected by Sunday, 6 September 2020 for a scheduled start date of Wednesday, 16 September 2020. 

 


